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Editorial 

První kolo REACH je dokončeno 
Evropský parlament v prvním čtení schválil  

nařízení k nové chemické politice Evropské 
unie, označované jako REACH, která by měla 
minimalizovat  rizika pro zdraví a životní pro-
středí při používání  chemických látek.  

REACH nyní jde do Rady pro hospodářskou 
soutěž. Parlament poněkud změkčil původní 
návrh, kolem kterého byla velmi bouřlivá dis-
kuse mezi chemickým 
průmyslem (poukazoval 
na přílišnou přísnost 
směrnice a nebezpečí 
likvidace chemického 
průmyslu) a ekology 
(požadujícími co nej-
přísnější znění). 

Podle usnesení Ev-
ropského parlamentu 
budou testy látek vyrá-
běných a dovážených  
v množství od 1 do 10 tun vyžadovány pouze  
v přesně definovaných a odůvodněných přípa-
dech (dříve navrhované rozsáhlé testování 
registraci velmi prodražuje). Důkazní břemeno 
o nebezpečích a rizikách látek, případně  
o možném snižování rizik, bude vždy spočívat 
na podnicích, které je předkládají k registraci. 
Testy mohou být nařízeny dodatečně, pokud se 

to ukáže jako nutnost. Naopak v odůvodněných 
případech lze od testů látek vyráběných nebo 
dovážených v množství od 10 do 100 tun upus-
tit. Zatím však nejsou pro tento postup zpraco-
vána kritéria.  

Úlevy pro látky do 10 tun se budou vztaho-
vat pouze na existující chemikálie. U těch lá-
tek, které jsou nově uváděny na trh, bude  

třeba poskytovat veške-
ré údaje. Totéž platí pro 
látky, o kterých se ví, že 
mohou být nebezpečné 
pro lidské zdraví a pro 
životní prostředí.  
Zavádí se zásada „jedna 
látka – jedna registra-
ce“, což by mělo snížit 
náklady registrací. Pod-
niky však mohou zvolit 
jiný postup, když např.  

nechtějí zveřejnit složení svého výrobku.  
Pokud se mohou látky obsažené v předmě-

tech z nich uvolňovat, musejí být rovněž regis-
trovány. V ostatních případech je třeba notifi-
kovat přítomnost nebezpečných látek. Hledají 
se také dostupné náhražky za látky, které mají 
být zakázány.  

-  j h m  -   

Odpady 

Sněmovna rozhodne o ceně za nakládání s odpady  
Poslanecká sněmovna by měla na nadcháze-

jící poslední řádné schůzi v roce rozhodnout, 
zda bude nakládání s odpady levnější. Před 
schvalováním je totiž návrh pražského magis-
trátu přeřadit nakládání s odpady ze základní 
19% do snížené 5% sazby daně z přidané hod-
noty. Proti této změně se ale staví sněmovní 
rozpočtový výbor.  

Sněmovna přeřadila 
sběr a zpracování komu-
nálních odpadů ze sníže-
né do základní 19% 
daňové sazby od 1. 
května loňského roku. 
Zastupitelé tvrdí, že 
zvýšení daně z přidané 
hodnoty vyvolalo jen v 
Praze za rok 2004 nárůst 
nákladů o 52,6 mil. Kč. 
„Tím došlo ke 14% zvýšení nákladů obcí na 
tomto úseku,“ píšou v důvodové zprávě zastu-
pitelé Prahy. Sběr a zpracování komunálního 
odpadu zahrnuje také jeho svoz, využívání a 

odstraňování. Zastupitelé navrhují, aby novela 
zákona nabyla účinnosti 1. ledna 2006. Tvrdí, 
že pokud by se například jen v Praze DPH ve 
výši 19 % uplatňovala po celý rok, vyvolalo by 
to zvýšení nákladů na straně města téměř  
o 80 mil. Kč. „Současné zvýšení daně předsta-
vuje zbytečnou finanční zátěž pro obce i obča-

ny a demotivuje snahu 
občanů třídit komunální 
odpad a chránit tím 
životní prostředí.  
Legislativa Evropské 
unie umožňuje u této 
služby sníženou sazbu 
daně uplatnit,“ tvrdí 
zastupitelé.  
Pokud bude přijata navr-
hovaná právní úprava, 
bude v příštím roce pro 

státní rozpočet představovat snížení příjmů  
u DPH o 516 mil. Kč. Na druhé straně však 
bude znamenat snížení finanční zátěže pro 
rozpočty obcí.  

Pražská čistírna odpadních vod  
se zřejmě bude moci rozšířit  

Pražská čistírna odpadních vod na Císař-
ském ostrově se asi bude moci rozšířit. Měst-
ská rada souhlasila se změnou územního plá-
nu, díky které bude moci zařízení být kvůli 
nutné přestavbě i v oblasti takzvaných zahrá-
dek. Tyto plochy se nyní nijak nevyužívají. 
Rozhodnutí radních ještě musejí potvrdit za-
stupitelé. Přestavba čistírny potřebná kvůli 
přísným normám Evropské unie na vypouštění 
odpadních vod bude stát asi 10 mld. Kč. Práce 
mají začít koncem příštího roku, musejí být 
hotovy do konce roku 2010. Jinak by městu 
hrozily vysoké pokuty.  

Spolana připravuje velkou sanaci 
kontaminovaných podzemních vod  

Firma Spolana ve spolupráci s odborníky a 
státem chystá rozsáhlou sanaci kontaminova-
ných podzemních vod ve svém areálu. Hlavní 
riziko představuje znečištění vod velkými 
koncentracemi chlorovaných uhlovodíků a 
jejich šíření i do přiléhající přírodní rezervace. 
Podle hrubých odhadů začne sanace asi za dva 
roky, bude stát řádově 500 až 600 mil. Kč a 
potrvá zřejmě asi 15 let.  

V Desné vznikne ekovesnice 
Ukázková ekovesnice s nejméně deseti do-

my, jejichž provoz nevyžaduje prakticky žád-
nou energii, vznikne do dvou let v Desné na 
Jablonecku. „První postavíme hned po zimě. 
Navíc zde chceme ekologické domy i vyrá-
bět,“ řekl jednatel společnosti Bio Solar Haus 
CZ Nebojša Djukič.  

Papír a lepenka vede 
Papír a vlnitá lepenka dominují českému 

obalovému trhu v oblasti zpětného zpracování. 
Téměř 80 % těchto obalů uvedených na trh 
končí po určité době zpět v rozmělňovačích, 
aby tak dále posloužily k výrobě nových oba-
lů. Podobně je na tom také nevratné sklo, 
které se výrobcům vrátí v 60 %.  

Podstatně hůře dopadají kovy a plast, jejichž 
recyklace probíhá pouze v 37 %, resp. 38 % 
případů.  

Radovan Wicha, koordinátor Svazu výrobců 
vlnitých lepenek hovoří o dlouhodobě pozitiv-
ním vývoji: „Produkce papíru a vlnité lepenky 
za poslední rok vzrostla o necelých 8 %. Ob-
jem recyklace se dokonce zvýšil o 28%.“  

Krátce 
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Recyklační fond je kritizován za netransparentnost  
Recyklační fond, který na Slovensku finan-

cuje ekologické projekty z poplatků výrobců a 
dovozců, čelí podezření z neprůhledného roz-
dělování peněz. Fond obvinila Republiková 
unie zaměstnavatelů, která zastupuje v jeho 
správní radě plátce. Unie požaduje, aby fond 
zveřejňoval svá rozhodnutí na internetu. Fond 
však s obviněním nesouhlasí.  

Přidělování peněz na recyklační projekty 
není podle Republikové unie zaměstnavatelů 
přehledné a umožňuje, aby se někteří podnika-
telé díky fondu neopráv-
něně obohacovali.  

„Mechanismus předklá-
dání žádostí, jejich posu-
zování, uzavírání smluv-
ních závazků a jejich kon-
trola takové chování vylu-
čuje,“ reagoval ředitel 
fondu Ivan Zuzula.  

Do Recyklačního fondu 
platí výrobci a dovozci 
poplatky, z nichž pak fond 
financuje projekty na 
recyklaci deseti druhů komodit, například vra-
ků automobilů, elektrospotřebičů či plastů,  
a podporuje ekologický sběr odpadu z měst a 
obcí. Recyklační fond dosud schválil 3000 
žádostí na projekty v celkové hodnotě 1,7 mld. 
Sk. Použití peněz kontroluje dozorčí rada. Její 
členy jmenuje ministr hospodářství z řad vý-
robců a dovozců, ministr životního prostředí  
z řad mimovládních a samosprávných organi-
zací a ministr financí. Podnikatelé dostávají 
peníze z Recyklačního fondu, aby plnili určené 

ekologické cíle. „Jestli nebudou plnit určené 
ekologické cíle, tak peníze musejí se smluvní 
pokutou vrátit,“ vysvětlil fungováni fondu jeho 
ředitel.  

„Recyklační fond má práva vybrat finanční 
prostředky a nemá povinnosti za plnění recyk-
lačních limitů,“ namítl zástupce Republikové 
unie zaměstnavatelů ve správní radě fondu 
Adrián Ďurček. Jako příklad uvedl recyklaci 
automobilových vraků. Motoristé zaplatili do 
fondu 0,5 mld. Sk, ale zatím se zhodnotilo 

jenom kolem 700 vraků. 
To považuje Ďurček za 
zbytečné hromadění nevy-
užitých peněz.  
Unie zaměstnavatelů po-
žaduje kromě transparent-
nosti zveřejnění těch fi-
rem, které nepřispívají na 
recyklaci. Žádá také mož-
nost odvolat člena správní 
rady, pokud neplní poža-
davky organizace, kterou 
reprezentuje.  

Zákonem organizovaná recyklace nyní fun-
guje na Slovensku dvěma způsoby. Výrobce 
nebo dovozce platí za každý kus zboží popla-
tek do Recyklačního fondu podle sazebníku; 
třeba za auto 2000 Sk. Druhou možností je, že 
výrobci a prodejci platí firmě, která zabezpečí 
sběr recyklovatelného odpadu z jejich produk-
ce pro druhotného zpracovatele.  

Recyklační fond vznikl zákonem o odpadech 
v roce 2001 jako nestátní fond. Za čtyři roky 
činnosti vybral téměř 3 mld. Sk.  

Pardubice podpořily spalovnu  
Zastupitelstvo Pardubic prvního listopadu 

odsouhlasilo vstup města do společnosti EVO, 
která by měla provozovat spalovnu komunál-
ního odpadu u Opatovic nad Labem.  

Zastupitelé tak změnili svůj postoj z hlaso-
vání v červnu. Rozhodnutí je pro záměr vý-
stavby velmi důležité z hlediska zajištění sta-
bilních zdrojů odpadů. Výstavba zařízení 
předpokládá investici kolem 2 mld. Kč, z toho 
1,2 mld. Kč by mohlo přijít z Evropské unie. 

Sanace za 21 miliard korun 
Fond národního majetku České republiky 

vynaložil od roku 1991 do konce roku 2004 
více než 21 mld. Kč na odstranění ekologic-
kých škod vzniklých před privatizací. Vláda 
schválila v letech 2002 až 2004 na odstranění 
starých ekologických škod a na revitalizaci 
krajiny v Moravskoslezském, Ústeckém a 
Karlovarském kraji a kladenském regionu 
garance ve výši  36,18 mld. Kč.  

Inspekce prověří provoz spalovny 
Město Chropyně se kvůli opakujícím požá-

rům v tamní spalovně společnosti Destra Co. 
obrátilo na úřady. Česká inspekce životního 
prostředí má prověřit, zda firma dodržuje pro-
vozní řád. Stavební úřad má zkontrolovat, zda 
jsou dodrženy podmínky kolaudačního řízení.  

V areálu společnosti letos již dvakrát hořelo, 
zástupci spalovny však podle starosty s radnicí 
nekomunikují. Město se proto chce s firmou 
také dohodnout na způsobech informování v 
případech požárů nebo jiných havárií.  

Požár ve spalovně průmyslových odpadů 
zasáhl část technologií. Škody společnost 
předběžně odhadla na 2 mil. Kč. Na místo 
byla povolána speciální jednotka z pražského 
Technického ústavu požární ochrany, která má 
určit, jaké látky hořely.  

Po požáru, který se ve spalovně stal letos  
v červenci, stanovili hasiči společnosti několik 
opatření, která měla být splněna do letošního 
října. Zatím však neví, zda firma nějakým 
způsobem pochybila. V případě nedodržení 
zákonem stanovených norem hrozí firmě fi-
nanční pokuta až do výše 2 mil. Kč.  

 

Drtiče odpadu – dopravníky – indikátory  
a separátory kovů 

Kompletní linky na zpracování odpadů 
 

ODES, s.r.o., Jaroměř  
tel.: 491 815 038, fax: 491 815 064 

odes@odes.cz  , www.odes.cz 

Jihomoravský kraj dá dotaci 1,87 mil. Kč na výstavbu sběrných dvorů na odpady v pěti obcích. 
Všechny akce podpořila EU z programu CBC Phare nebo operačního programu Infrastruktura a 
celkové náklady dosáhnou bezmála 17,2 mil. Kč. Nejvyšší dotaci dostanou Hovorany na Hodonín-
sku, které musejí téměř 771 tisíc Kč vyčerpat do konce listopadu 2006. Nejvíce peněz si vyžádá 
výstavba sběrného dvoru v Pavlicích na Znojemsku. Investiční náklady tam přesáhnou 3,6 mil. Kč 
a kraj přispěje zhruba 451 tisíci Kč. O dotaci žádal Svazek obcí při formanské cestě, který sdružuje 
obce Pavlice, Vranovská Ves, Grešlové Mýto, Ctidružice, Blížkovice, Prokopov, Hostim a Blanné. 
Součástí této stavby bude i systém separace a oddělený sběr odpadů v jednotlivých obcích.  

Celkem téměř půl milionu Kč pak připadne z krajského fondu životního prostředí obcím Podolí 
na Brněnsku a Němčičky na Břeclavsku. Tamní radnice je musí vyčerpat do října, respektive listo-
padu příštího roku. Sběrné středisko za 2,3 mil. Kč vybuduje i Rájec-Jestřebí na Blanensku, které 
na ně od kraje dostane dotaci 173 600 Kč.  

Jihomoravský kraj podpoří výstavbu sběrných dvorů  

http://odpady.ihned.cz/
mailto:odes@odes.cz
http://www.odes.cz
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Stěhování v Horním Jiřetíně 
Mostecká uhelná společnost již nakoupila 

desítky tisíc hektarů pozemků, kam chce  
v budoucnu přestěhovat obyvatele Horního 
Jiřetína a Černic. Jde o tři lokality, všechny 
leží v okolí do 20 kilometrů od Jiřetína.  

Horní Jiřetín i Černice leží na strategickém 
ložisku hnědého uhlí. Aby bylo možné na něm 
těžit, muselo by se všech zhruba 700 domů  
v obou vesnicích zbourat a obyvatele přesu-
nout. Celkové náklady na vybudování nových 
domů a infrastruktury pro obyvatele by měly 
dosáhnout přibližně 5 mld. Kč. Šlo by o vůbec 
nejrozsáhlejší a nejdražší stěhování v novodo-
bé historii Česka. Naposledy dolům ustoupila 
na začátku 90. let obec Libkovice z Mostecka, 
kde žilo asi 860 obyvatel.  

Obě obce letos v létě schválily, že se stěho-
vat nechtějí. Pro prostor pod Jiřetínem platí 
limity těžby z roku 1991. Premiér Jiří Parou-
bek však v minulých dnech připustil, že zrušit 
tyto limity bude nutné. 

Spolupráce ministerstva a VŠ 
Na Ministerstvu životního prostředí proběh-

lo  pracovní setkání pracovníků Odboru odpa-
dů a zástupců vysokých škol poskytujících 
vysokoškolské vzdělání se zaměřením na obor 
odpadové hospodářství s cílem podpořit kvali-
tu výuky a vzdělávání v oboru. 

Diskuse se věnovala možnosti zapojení VŠ 
do vnějších připomínkových řízení k nově 
předkládaným předpisům v oblasti OH, pro-
blému rychlého vývoje v oblasti OH a nových 
právních předpisů v OH, a tudíž i rychlému 
zastarávání dat a skript pro posluchače vyso-
kých škol a dalším otázkám, mezi něž patří: 
edukační aktivity škol v OH, zapojení expertů 
z praxe do výuky, zahraniční aktivity VŠ, 
možnosti elektronického zpřístupňování od-
borných učebních textů, oborová akreditace 
výuky OH či výměna informací mezi MŽP a 
VŠ, ale i mezi VŠ navzájem.  

Výměna informací bude nadále probíhat 
prostřednictvím elektronické pošty a další 
setkání bude uskutečněno na podzim 2006. 

Odpady 12/2005 
 

Téma: Bioodpady a biomasa 
• Ekonomické řešení kuchyňských odpadů 
• Uplatnění popela ze spalování biomasy 
• Regionální systémy využívající bioodpady 
• Koncepce nakládání s kaly z čistíren odpad-

ních vod 
• Zahraniční zkušenosti 

 

Časopis Odpady č. 12 vychází:  
13. prosince 2005 

Uzávěrka redakční a inzertní části:  
23. listopadu  2005 

 

Informace a inzerce: 
Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198  873 

e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

Ročně v Česku lidé vyhodí léky až za 4 miliardy Kč 
Ročně v České republice lidé vyhodí léky až 

za 4 mld. Kč, což je desetina částky, již na 
léčivé přípravky za rok vydají zdravotní pojiš-
ťovny. Celkově dodají firmy na český trh me-
dikamenty za 55 mld. Kč, zdravotní pojišťovny 
uhradí zhruba 40 mld. a za 15 mld. Kč si lidé 
léky nakoupí nebo je platí formou spoluúčasti.  

Prezident České lékárnické komory Lubomír 
Chudoba zdůraznil, že lidé by měli nepoužité a 
prošlé léky odevzdat v lékárně. „Chtěl bych 
apelovat na lidi, aby služeb lékáren využívali, 
pořád podstatná část starých léků končí v po-
pelnicích nebo jsou splachovány do WC,“ řekl.  

Vyhazování léků do popelnic je nebezpečné, 
staly se už případy, kdy barev-
né tabletky našly děti a snědly 
je. Do sběrných nádob v lékár-
nách patří podle Chudoby i 
léky po zemřelém, i když 
balení jsou platná a nenačatá. 
Nelze totiž zaručit, že lék byl 
správně uchováván. Nedá se 
ani vyloučit, že někdo chtěl 
záměnou léku jiného pacienta 
poškodit.  

„Nabízeli jsme tyto léky 
veterinářům a útulkům pro 
opuštěná zvířata, ale odstoupi-
li jsme od toho, protože jsme nemohli zaručit, 
že léky byly dobře uchovávány,“ dodal Chudo-
ba. Zdravotníci musejí zajistit likvidaci zdra-
votně závadného odpadu z činnosti svých zaří-
zení. K tomu mají smlouvy se specializovaný-
mi firmami, náklady se pohybují v desetinách 
procent jejich obratu.  

Viceprezidentka České lékárnické komory 
Leona Štěpková dá za likvidaci odpadu ve své 
lékárně ročně 10 tisíc Kč. Nejčastěji vyhazuje 
suroviny pro výrobu mastí, které se dodávají ve 
velkých baleních s krátkou trvanlivostí, a tak je 
většinou nestihne celá spotřebovat. Do odpadu 
dává i zářivky a léky, jež nakoupila a v době 
trvanlivosti je žádný pacient nepotřeboval. 
Likvidaci tohoto odpadu platí sama.  

Co přinesou pacienti, odváží specializovaná 
firma, která do lékárny dodá také sběrné nádo-
by, za to lékárny nic neplatí. Štěpková upozor-
nila, že do kontejnerů v lékárnách nepatří ob-
vazy, vata či potravní doplňky, ty lze dát do 
komunálního odpadu.  

Pokud dají lidé do lékárny rozbitý teploměr, 
rtuť by měli uzavřít do skleněné nádoby. Lé-
kárník totiž obsah kontejneru nekontroluje, 
jedovatá rtuť se odpařuje a ohrožuje zdraví lidí 
v lékárně.  

S výdaji na likvidaci biologického odpadu 
musejí počítat také zubaři. Ročně je stojí zhru-
ba 2500 Kč při průměrném obratu ordinace  

1,5 milionu Kč. Odpad odvá-
žejí firmy v intervalu dvou až 
čtyř týdnů.  
Podle nové vyhlášky by měl 
být zlikvidován v létě do 48 
hodin a v zimě do 72 hodin. 
„Pokud by se to mělo dodržo-
vat, náklady by stouply deseti-
násobně,“ řekl viceprezident 
České stomatologické komory 
Pavel Chrz.  
Zubaři musejí mít odlučovač 
na vodu znečištěnou amalga-
mem z plomb, zařízení je vy-

jde na 20 až 100 tisíc Kč, záleží na typu pří-
stroje a typu a počtu křesel, řekl prezident Čes-
ké stomatologické komory Jiří Pekárek.  

Přesnou částku na likvidaci biologického 
odpadu nemají gynekologové vyčíslenou, řekl 
předseda Sdružení soukromých gynekologů 
Vladimír Dvořák. Tuto službu jim zajišťují 
specializované firmy, jež dodají kontejnery a 
odvážejí je plné.  

Gynekolog má od zdravotní pojišťovny mě-
síčně do 100 tisíc Kč, z toho platí nájem, mzdu 
sestry, sociální a zdravotní pojištění jeho a 
sestry, energie, telefony, spotřební materiál a 
také likvidaci odpadu. Po zdanění má čistého 
20 tisíc Kč. Ordinace podle Dvořáka tak nema-
jí rezervy na nákup nového zařízení.  

Na Liberecku objevili tuny odpadu z Německa  
Tuny odpadu ilegálně dovezeného z Německa objevili pracovníci České inspekce životního pro-

středí v Bulovce na Liberecku. Provozovatelům zemědělského objektu, ve kterém jsou odpady 
uloženy, hrozí až milionová pokuta, napsaly Severočeské Deníky Bohemia.  

V krátké době jde už o druhý případ v kraji. Nedávno objevili celníci podobnou skládku v Sos-
nové na Českolipsku. Případ nebude zřejmě poslední, inspekce totiž zahájila rozsáhlé kontroly, 
válku příhraničnímu pašování odpadu vyhlásili také starostové Severočeského sdružení obcí.  

Podle starosty Bulovky Petra Strnada jezdily německé kamiony s odpadem do bývalého země-
dělského areálu přes dva měsíce. „Ptal jsem se, zda je dovoz legální a k čemu má sloužit. Byl jsem 
uklidněn stavebním úřadem ve Frýdlantu, že odpad je materiálem určeným k recyklaci a bude dál 
zpracován,“ řekl Strnad.  

Inspekce životního prostředí už s pronájemcem objektů zahájila správní řízení. „Bližší informace 
do konce řízení nelze podávat, mohu jen potvrdit, že v objektu se nachází větší množství roztřídě-
ného odpadu,“ řekla Danuše Hráská z oddělení odpadového hospodářství ČIŽP v Liberci.  

Máte zájem o časopis ODPADY? 
Můžete si ho předplatit na telefonním čísle 800 11 00 22,  

na predplatne@economia.cz nebo http://www.economia.cz/info/od/. 
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Na Vysočině přibývá odpadu  
Na Vysočině se během posledních čtyř let 

zvýšila produkce odpadů o 340 tisíc tun. Loni 
se jich v přepočtu na obyvatele vyprodukovalo 
3,1 tuny, proti roku 2001 o 160 kg více. „To 
svědčí o tom, že vzrůstá životní úroveň,“ řekl 
náměstek hejtmana Pavel Hájek. V kraji ale 
chybějí kapacity na zpracování a likvidaci 
odpadů. Přes 80 % se jich vyváží mimo kraj.  

Mšeno si skládku pronajme 
Město Mšeno vyřeší dlouhotrvající problé-

my s městskou skládkou komunálního odpadu 
jejím pronájmem firmě AVE CZ. Rozhodli  
o tom městští zastupitelé. Skládka je již plná, 
od jara omezila provoz a od září přijímá jen 
odpad z města. Ze skládky se stalo dočasně 
jen překladiště a odpad se odsud odváží na 
jiná místa. Vybraná firma musí skládku rozší-
řit a obnovit na ní provoz v plném rozsahu, jak 
řekla starostka Marie Štráchalová. 

V Písku zaplatí za odpad o 4 % více  
Lidé v Písku zaplatí za svoz komunálního 

odpadu příští rok o 4 % více než letos. Do 
nárůstu poplatků se promítly zvýšené náklady. 
Nafta podražila o 22 %, z 560 Kč na 600 Kč 
za tunu příští rok naroste skládkovné. S navý-
šením poplatků souhlasili písečtí zastupitelé.  

Olomouc zruší slevy na poplatky  
Olomoucká radnice zřejmě zruší příští rok 

třicetikorunové slevy na poplatky za odpady. 
Poskytovala je lidem, kteří městu hradili po-
platky do konce března. Zrušení slev souvisí  
s dalšími změnami systému výběru poplatků, 
jejichž cílem je systém zjednodušit. Výše 
poplatků by měla zůstat na 492 Kč.  

Švihovská čistírna se zpozdí  
Stavbu čistírny odpadních vod ve Švihově 

zpozdí odvolání dvou rakouských stavebních 
firem, které neuspěly v soutěži na tuto zakáz-
ku. Krok neúspěšných soutěžitelů zároveň 
ohrožuje čerpání evropských dotací. Státní 
fond životního prostředí uzavře s městem 
smlouvu na čerpání 50milionové dotace, až 
radnice podepíše smlouvu s dodavatelem díla.  

Ekologie 
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Dánsko bude možná investovat do snižování emisí  
Dánsko by v Česku mohlo v příštích letech 

investovat do projektů snižování emisí sklení-
kových plynů. Vláda se zabývala memorandem 
o spolupráci Dánska a Česka při naplňování 
mezinárodní úmluvy známé jako Kjótský pro-
tokol.  

Memorandum má deklarativní charakter, 
zatím se podle Tomáše Chmelíka z klimatické-
ho odboru ministerstva životního prostředí 
žádný určitý projekt 
dánsko-české spolu-
práce nechystá. Nove-
lu zákona o obchodu s 
emisemi, která má od 
roku 2008 umožnit 
investovat v dalších 
zemích, vláda přijala 
před týdnem. Meziná-
rodní úmluva dovolu-
je signatářským ze-
mím započítat si do 
snížení emisí i projek-
ty, které provedly mimo svá území. „Státy tak 
mohou ušetřit, když investují v zemi, kde jsou 
náklady na ekologická opatření nižší,“ řekl 
Chmelík. Dánsko by tak teoreticky mohlo  
v Česku investovat do snížení emisí oxidu 
uhličitého z tepelné elektrárny a výsledek si 
započítat do naplňování svých cílů.  

Země EU se zavázaly snížit emise v roce 
2012 o 8 % pod hodnoty z roku 1990.  
Česko už podle Chmelíka nepatří mezi země, 

kde se do projektů snižování emisí vyplatí 
investovat za nejvýhodnějších podmínek. Pod-
niky zde už do ekologizace investovaly, takže 
další zlepšování kvality ovzduší bude čím dál 
složitější a dražší. Vysoké nároky na znečišťo-
vatele klade i legislativa. Ke snižování emisí 

skleníkových plynů 
slouží od letošního 
roku Evropské unii 
obchodování s povo-
lenkami skleníkových 
plynů. V letech 2005 
až 2007 bude moci 
zhruba 400 českých 
podniků zapojených 
do systému emisních 
povolenek vypustit na 
292,8 mil. tun oxidu 
uhličitého, tj. zhruba  

4,4 % z celkového množství v celé EU. Pokud 
firmy vypustí do ovzduší méně škodlivin, než 
na které mají povolenky, budou moci přebytky 
prodat. V opačném případě budou nárůst emisí 
financovat nákupem nových povolenek. Cena 
povolenky se nyní pohybuje kolem 23 eur, tedy 
700 Kč.  

Fond životního prostředí Jihomoravského kraje  
V Jihomoravském kraji byl vytvořen Fond 

životního prostředí Jihomoravského kraje 
(FŽPJmK), který byl zřízen za účelem shro-
mažďování finančních prostředků účelově 
určených na podporu  činností v oblasti život-
ního prostředí.  

Rozpočet Jihomoravského kraje pro rok 2005 
disponoval na realizaci podpory v oblasti odpa-
dového hospodářství 10 mil. Kč. Systémově 
jsou dotace v současné době poskytovány pou-
ze do komunální sféry (obce, města, sdružení 
obcí, mikroregiony apod.), a to vždy za pod-
mínky získání jiné dotace, např. SFŽP ČR nebo 
evropské fondy. 

Finanční částka vyčleněná v rozpočtu Jiho-
moravského kraje do oblasti odpadového hos-

podářství je již v současné době vyčerpána a 
Jihomoravský kraj přijímá další žádosti, které 
by mohly být projednávány v příštím roce 
podle možnosti krajského rozpočtu, který  
bude schválen Zastupitelstvem Jihomoravské-
ho kraje pro tok 2006. V roce 2005 bylo upo-
kojeno sedm žadatelů, kteří realizovali zejména 
výstavbu sběrných dvorů, jednu kompostárnu, 
místo pro recyklaci stavebních a demoličních 
odpadů a dotřiďovací linku. Realizací těchto 
zařízení Jihomoravský kraj postupně naplňuje 
cíle stanovené Plánem odpadového hospodář-
ství Jihomoravského kraje, zejména v oblasti 
vytváření Integrovaného krajského systému 
nakládání s odpady, tzn. vytvoření funkčního 
systému nakládání s odpady. 

Nový zákon o perzistentních látkách na Slovensku stanovuje vysoké pokuty. Ten, kdo nakládá  
s těmito látkami nebezpečným a environmentálně nepřijatelným způsobem, může zaplatit až jeden 
milion korun, půlmilionová pokuta bude hrozit tomu, kdo neoznámí velikost a charakter zásob 
perzistentních látek, nepovede jejich evidenci nebo  neumožní kontrolu (platí pro zásoby větší než 
50 kg, oznámení je povinné do jednoho roku od nabytí). Kontrolní funkci má Slovenská inspekce 
životního prostředí, která má rovněž kontrolovat výrobu perzistentních látek, jejich uvádění na trh 
a používání. 

Slovenské pokuty za perzistentní látky V minulém čísle newsletteru, který vyšel  
9. 11., byla na straně 1 zařazena ilustrační  
fotografie, na níž je zachycena mobilní tech-
nologie na recyklaci lednic, kterou u nás již 
několik let provozuje společnost Rumpold. 
Článek však pojednával o aktivitách společ-
nosti Praktik Liberec.   

Za omyl se čtenářům i společnosti  
Rumpold omlouváme.  

Redakce 

http://odpady.ihned.cz
mailto:odpady@economia.cz
mailto:petr.pfleger@economia.cz
http://odpady.ihned.cz/

